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کار تیم ملی فوتبال ایران در جام ملت های 2023 قطر از امشـــب رســـما در 
حالی آغاز می شـــود که براســـاس پیش بینی ها شاگردان قلعه نویی شانس 
دوم یا سوم قهرمانی در این رقابت ها به شمار می روند و بیشتر سایت ها و 
اهالی فوتبال از همین حالا سامورایی ها را قهرمان این تورنمنت می دانند. این 
در صورتی است که حمید استیلی با رعایت یک سری پیش شرط ها اعتقاد 
دارد می توان حتی از پس این تیم گردن کلفت و قدرتمند هم برآمد. بر همین 
اساس گفت و گوی »فرهیختگان« با استیلی را درباره جام ملت ها، وضعیت 

تیم ملی و حریفانش در ادامه می خوانید. 

گویا در سفر اخیر به کشور امارات، دیداری را هم با حشمت مهاجرانی داشتید. در 
این دیدار چه گذشت؟ 

ما هر موقع امارات می رویم حشـــمت خان را می بینیم. در هر صورت او چندین 
سال در کنار ما در تیم های استیل آذین و شاهین بوشهر به عنوان مدیرفنی حضور 
داشت و بنده همیشه به عنوان یک استاد به او نگاه می کنم و حضور در محافلی 
که ایشان هستند برای من مثل یک کلاس درس می ماند. معتقدم کشور باید قدر 
اینطور آدم ها را بداند. واقعا ایشان بزرگ فوتبال ایران است و باز هم تاکید می کنم که 
خیلی مهم است بزرگان فوتبال کشور از جمله همین حشمت خان یا علی پروین، 
حسن روشن، حسین فرکی، حسن حبیبی یا محمد دادکان را باید خود فدراسیون 
فوتبال دعوت کند. جای این چهره های قدیمی امروز در فوتبال ما خالی هست 
و باید به آنها بیشتر از این صحبت ها توسط کشور و فدراسیون فوتبال احترام کرد. 
امروز می بینیم که اسطوره های همه کشورها راهی مراسم های ویژه می شوند اما اینجا 
از این خبرها نیست. باز هم خدا پدر AFC را بیامرزد که نفراتی مانند مهدوی کیا 
و دایی را در کنار حشمت خان دعوت کردند، این در حالی است که فدراسیون 
خودمان باید برای این نفرات بلیت و جا گرفته و خود فدراسیون باید این چهره ها 

را اعزام کند. این یک بحث بسیار مهم است. 

نظر حشمت خان درباره تیم ملی ایران چه بود؟ 
ایشان همیشه حامی تیم ملی بوده و هستند به خصوص الان که کادرفنی ایرانی 
بالای سر تیم ملی حضور دارد و این موضوع برای ما ایرانی ها یک افتخار است که 
، تیم ملی در جام ملت ها  کادرفنی وطنی داریم و مشتاق این هستیم که با این کادر
نتیجه بگیرد. امیدوارم با تجربه ای که بازیکنان از درون دروازه تا خط حمله دارند 
بتوانیم به این مهم دست پیدا کنیم. البته تجربه، تاکتیک تیمی و تکنیک بازیکنان 
یک سوی ماجراست اما مساله مهم آمادگی جسمانی بازیکنان است که در یک 
تورنمنت می تواند موثر و راهگشا باشد. در هر صورت اولین بازی نیز برای ما بسیار 
مهم است به خصوص که باید مقابل فلسطین بازی   کنیم و نباید این تیم را دست کم 
بگیریم. این تیم تا وقتی که گل نخورده اند حالت دفاعی خوبی دارند اما به محض 
خوردن گل اول، می توانیم گل های بعدی را هم بزنیم به خصوص اینکه گل اول را 
بتوانیم هر چه زودتر بزنیم. در مجموع معتقدم که سه بازی مقدماتی می تواند ما را 
برای دیدارهای حذفی بیش از پیش آماده کرده و حکم دیدارهای تدارکاتی برای 
بازی های مهم تر مراحل بالاتر را داشته باشد. در هر صورت کار اصلی ما در قطر 

از مرحله حذفی تازه آغاز می شود. 

در این ملاقات، یک پیراهن شماره 100 را به حشمت مهاجرانی اهدا کردید. جریان 
این پیراهن چه بود؟ 

به هر حال به عنوان بزرگ فوتبال ایران این لباس را به وی دادیم و این شماره هم 
از این جهت انتخاب شد که به واقع ایشان در فوتبال ایران از همه بزرگ تر و بالاتر 
هستند و به همین دلیل بالاترین شماره ای که می شد را به این چهره اهدا کردیم. 

امشب تیم ملی در اولین بازی خود به مصاف فلسطین می رود. از لحاظ انگیزشی 

چه صحبتی با بازیکنان تیم ملی دارید؟ 
اینها بهترین های فوتبال ایران هستند. در هر صورت درست است که بسیاری 
شانس ژاپنی ها را بالاتر از همه تیم ها برای قهرمانی می بینند اما در این فوتبال گاها 
اتفاقاتی می افتد که از قبل نمی توان آنها را پیش بینی کرد. مهم تیم بودن و با هم 
بودن است. مثلا در جام جهانی هیچ کس فکر نمی کرد مراکش چهارم جام جهانی 
بشود اما نفرات این تیم به اندازه ای یکدل و در کنار هم یک تیم واقعی بودند و به 
واقع برای رسیدن به این عنوان فدای یکدیگر شدند. در تیم ما هم اگر همه با هم 
باشند، یکدل باشند و اسیر اتفاقات فوتبالی نشویم، این شرایط را داریم تا فینال 
برویم. ما اگر بتوانیم از سد کره جنوبی رد شویم فینالیست می توانیم شویم. در بازی 
فینال هم همیشه همه چیز متفاوت است و در این دیدار می توان روی اتفاقات 

فوتبال شانس قائل باشیم. 

یعنی شما هم شانس ژاپن را برای قهرمانی بیشتر از سایر تیم ها می دانید؟ 
ایـــن تیـــم خودش را از آســـیا جدا کرده اســـت. بازی های تدارکاتی این کشـــور را با 
ســـایر کشـــورها از جمله بازی هایی که ایران برگزار می کند مقایســـه کنید. در این 
بین زیرساخت های این کشور را هم ببینید. البته مهم ترین مساله این است که 
آنها به بحث آموزشگاه ها خیلی توجه دارند. درست مانند زمان ما که بازی های 
آموزشگاهی وجود داشت حالا سامورایی ها به این شکل از بازی ها روی آورده اند 
تا بتوانند فوتبال خود را به این شکل پیشرفت بدهند. در خبرها خواندم که برای 
فینال آموزشگاه های این کشور 55 هزار تماشاگر در ورزشگاه حاضر شدند. این 
نشان می دهد که چقدر به فوتبال پایه و استعدادیابی توجه می شود و از همین جا ها 
هم بازیکن ساخته می شود. در زمان ما هم بازی های آموزشگاهی برگزار می شد و 
بازیکنان و استعدادهای زیادی از دل آن استخراج می شدند اما امروز می بینیم که 

دیگر چنین مسابقاتی در فوتبال ایران برگزار نمی شود. یکی از راه های پیشرفت در 
فوتبال ایران همین بحث گسترش فوتبال در آموزشگاه ها و آموزش و پرورش است که 
متاسفانه این زیرساخت در فوتبال کشور ما وجود نداشته و به آن توجهی نمی شود. 

یعنی اصلا شانسی برای قهرمانی تیم ملی در جام ملت ها برای ایران قائل نیستید؟ 
چرا که نه؛ چون در فوتبال اتفاقات قابل پیش بینی نیستند. یک مواقعی بازی ها 
به سمت و سویی می رود که اصلا نمی توانید آنها را پیش بینی کنید. مثل همان 
بازی معروف با استرالیا! حتما یادتان هست که استرالیا در آن زمان ها خیلی قوی تر 
از ما بود و همه بازیکنان این تیم در اروپا بازی می کردند و شرایط شان خیلی بهتر 
از ما بود اما دیدید که طی دو بازی رفت و برگشت این ایران بود که به جام جهانی 
1998 صعود کرد. در این بازی ها هم بچه ها تجربه لازم را دارند و مهم فقط بحث 
آمادگی جسمانی آنهاست که در هنگام حمله و دفاع باید خطوط تیمی نزدیک 
هم باشند و فاصله ای بین خطوط نیفتد. بنابراین جلوی ژاپن هم شانس داریم و 

اینطور نیست که نتوانیم این تیم را شکست بدهیم. 

مقابل فلسطین بازی کرده اید؟ 
در این مورد چیزی به یادم نمی آید. 

احتمالا در یک چهارم نهایی به کره جنوبی برخورد کنیم. در بازی سال 2000 در این 
مرحله مقابل این حریف چه گذشت که نتوانستیم به مرحله نیمه نهایی صعود کنیم؟ 
ما آن بازی را هم می توانستیم ببریم. گلی که کریم باقری زد گل فوق العاده ای بود. در 
این بازی ما اسیر اتفاقات فوتبالی شدیم که حادث شد به اضافه اینکه در مقابل 
کره ای ها برای اینکه به موفقیت برسیم باید لایه های دفاعی مان را برای این دیدار 
تقویت کنیم. در همین بازی برگشت مقابل کره جنوبی در رقابت های مقدماتی 
جام جهانی 2022 که در مقابل آنها در این کشور شکست خوردیم، ما را بسیار اذیت 
کردند و موقعیت های زیادی را از دست دادند. در آن دیدار ما گل اول را خوردیم و 
برای جبران آن موقعیت های خطرناک زیاد دیگری را هم به حریف دادیم. این شرایط 
خاص است و مهم این است که در چنین دیداری اول ما گل نخوریم تا شیرازه مان 
از هم نپاشد. در هر صورت ما بلندقامت ترین تیم این دوره هستیم و می توانیم از 

ضربات ایستگاهی به نحو احسن استفاده کرده و در نهایت زهر خود را بریزیم. 

در چند دوره اخیر این رقابت ها هر بار به خاطر اشتباهات فردی یا تیمی از دور این 
رقابت ها کنار رفتیم و چه بسا این موضوع ارتباطی با قدرت تیمی حریفان یا ضعف 

خودمان نداشته است. برای این دوره باید چه کنیم تا این موارد تکرار نشود؟ 
بایـــد تمـــام تمرکزمـــان را روی بازی کردن بگذاریم و الان هم که VAR وجود دارد اگر 
داور اشتباه کند قطعا کمک داور ویدئویی آن را اصلاح کرده و صحنه را برمی گرداند 
بنابراین ما باید تمرکزمان فقط روی بازی خودمان و فوتبال باشد و اصلا نباید به 
داور کاری داشته باشیم. الان می بینیم که داوری ها هم با کمترین اشتباه در چنین 
مسابقاتی رقم می خورد برعکس کشور خودمان که داوری ها به خاطر نبودن این 
تکنولوژی پراشـــتباه هســـتند. بنابراین در چنین رویدادی شـــاهد اشتباه داوری 

نخواهیم بود و برای موفقیت فقط باید روی عملکرد خودمان تمرکز کنیم. 

درحالی که اغلب تیم ها خود را برای نیم فصل دوم رقابت های لیگ برتر آماده 
تکلیفی به سر می برد. زمان دقیق تمرینات  می کنند، تیم مس رفسنجان در بلا
و حتی وضعیت کادر فنی این تیم مشـــخص نیســـت و مدیران باشـــگاه نیز در 
سکوت خبری به سر می برند. در این خصوص تلاش کردیم با مدیران این باشگاه 
گفت وگو کنیم و از آنچه بر آنها می گذرد باخبر شویم اما ظاهرا اتفاقاتی درحال 
وقوع است که مدیران باشگاه سعی دارند تا زمان عملی نشدن این موضوع از 

گفت وگو با رسانه ها پرهیز کنند. 

 جلسه با مدیران بالادست
مشـــکلات مالـــی باشـــگاه مس رفســـنجان مهم ترین عاملی اســـت کـــه آنها در 
فصـــل جاری نتوانســـتند به موفقیت دســـت یابند. هرچنـــد مدیران فعلی این 
باشگاه تلاش دارند مشکلات مالی را به گردن مدیران سابق بیندازند و به نوعی 
قراردادهای فصل گذشته را دلیل ناکامی های مالی فصل جاری بدانند، واقعیت 
ایـــن اســـت آنهـــا در تامین منابع مالـــی فصل جدید و مخصوصـــا قراردادهای 
خود همچنان با مشـــکل روبه رو هســـتند. به همین دلیل با پایان نیم فصل اول 
، مدیرعامل این باشگاه در جلسه با مدیران صنایع مس  رقابت های لیگ برتر
تلاش کرد مشکلات مالی این باشگاه را برای آنها تشریح کند و نسبت به نیاز 
مالی باشـــگاه برای ایشـــان توضیحاتی ارائه دهد شـــاید به این طریق نظم مالی 
یافت پول و تامین منابع  بهتری به باشگاه مس رفسنجان برگردد. بااین حال در
مالی از صنایع مس به این شکل نیست که طی جلسات مختلف درطول فصل 

بتوان مشکلات را برطرف کرد. 
در تابستان سال جاری طبق هرسال مجمع عمومی شرکت صنایع مس برگزار 
شد و همان طور که در سنوات قبل صورت می گرفت این بار نیز اعضای مجمع 
درصـــدی از ســـود ســـالانه صنایع مـــس را به ورزش اختصاص دادنـــد. از این رو 
بخشی از این بودجه باید در اختیار تیم مس رفسنجان قرار می گرفت. با توجه 
به اینکه این باشگاه تنها تیم مسی حاضر در لیگ برتر را در اختیار دارد ظاهرا 
بودجه مناسبی هم به آنها اختصاص داده شد اما منابع مالی درنظر گرفته شده 
پیش از شروع مسابقات برای رفع نیازهای مالی آنها کافی نبوده و همین موضوع 

باعث مشکلات مالی موجود شده است. 

 پنجره بسته و بازیکنان جدایی طلب
اخیرا و براساس آنچه سایت فیفا منتشر کرده است باشگاه مس درکنار دیگر 
باشگاه های محکوم از سه پنجره نقل و انتقالاتی محروم است. به این ترتیب 
یکن جدید جذب کنند. این درحالی است که این باشگاه  آنها نمی توانند باز

یکنی  کنون فعالیتی در بازار نقل وانتقالات زمستانی نداشته و نام باز نه تنها تا
نیز در لیست آنها مشاهده نمی شود، بلکه تعدادی از نفرات نیز قصد جدایی 
دارند. مسی ها پس از شکایت شیمبا، مهاجم برزیلی تیم شان به دلیل مطالبات 
یکن  فصل گذشته از سوی فیفا محکوم شدند و تا زمانی که مطالبات این باز
یکنـــی اقدام کنند.  را پرداخـــت نکننـــد، نمی توانند نســـبت به جذب هیچ باز
تی که در این باشگاه وجود دارند، بعید است آنها در  هرچند با توجه به مشکلا
شرایط فعلی به جذب بازیکن فکر کنند؛ چراکه هنوز وضعیت سرمربی این تیم 
مشخص نیست و تا زمانی که معلوم نباشد چه کسی قرار است در نیم فصل 
دوم روی نیمکت تیم مس بنشیند، درخصوص یارگیری نیز نمی توان اقدام کرد. 
درحال حاضـــر مشـــکل اصلـــی مدیران ایـــن تیم درخواســـت جدایی چند تن 
یکنـــان اســـت. شـــیمبا کـــه از ایـــن باشـــگاه شـــکایت کـــرده خـــود یکی از  از باز
جدایی طلبان به حساب می آید. او در تازه ترین اقدام خود با توجه به پیشنهادی 
که از تیم اســـتقلال خوزســـتان دارد درخواست جدایی داده و چون مطالباتش 
یافت نکرده، جدایی او کار ســـختی نیســـت. این مهاجم با اینکه یکی از  را در
مسن ترین بازیکن لیگ به حساب می آید، با وجود آمادگی بدنی خوب و عملکرد 
مثبت همچنان مورد توجه دیگر تیم های لیگ برتر است. او که متوجه مشکلات 

باشگاه مس شده ترجیح می دهد نیم فصل بعد را در تیم دیگری توپ بزند. 
یکن تیم مس که بـــا قراردادی قابل توجه  از طرفـــی محمـــد خدابنده لـــو دیگر باز
در ابتدای فصل به جمع آنها پیوست، قصد جدایی دارد. گویا بعد از آخرین 
بازی در مسابقات نیم فصل اول لیگ برتر خدابنده لو در گفت وگویی با حسین 
پورمحمدی مدیرعامل باشگاه مس درخواست جدایی کرده و مدعی شده با 
توجه به شرایطی که در این تیم وجود دارند دیگر نمی تواند با آنها همکاری کند. 
گفته می شود این درخواست او با موافقت باشگاه روبه رو شده است. مسی ها 
طـــی توافقـــی مالی قصد دارند رضایتنامه اش را بـــرای تیمی دیگر صادر کنند. 
آنها با توجه به مشـــکلات مالی که دارند بدشـــان نمی آید در مقابل رضایتنامه  
یافت کنند و طبق مذاکراتی که داشتند ظاهرا  خدابنده لو مبلغ قابل توجهی در
یکن را  به اهداف خود رســـیده اند و اگر وعده ها عملی شـــود رضایتنامه  این باز

صادر خواهند کرد. 
در همین خصوص شنیدیم این بازیکن مورد توجه باشگاه پرسپولیس قرار گرفته 
اما پرسپولیسی ها حاضر به پرداخت پولی در ازای رضایت او نیستند. از این 
رو خدابنده لو اگر می خواهد راهی پرسپولیس شود باید به تنهایی مشکل خود 
یافت رضایتنامه  راهی این تیم شود. به نظر می رسد او قصد  را حل کند و با در
دارد به نوعـــی رضایـــت مدیـــران مس را جلب کند و به همین دلیل با جدایی او 
کنون مخالفت نشده است. جالب است خدابنده لو از زمانی که در باشگاه  تا
پیکان حضور داشت مورد توجه یحیی  گل محمدی و تیم پرسپولیس قرار گرفته 
بـــود اما هربار به دلیل پیشـــنهادهای وسوســـه کننده تیم هایی نظیر ذوب آهن، 
گل گهر و حالا نیز مس از همکاری با پرسپولیس امتناع کرد اما فصل ناموفق او 
با مس رفسنجان باعث شد بالاخره برای پیوستن به پرسپولیس اقدام کند، آن 

هم پرسپولیس بدون یحیی! باید منتظر ماند و دید که آیا این اقدام خدابنده لو 
به نتیجه می رسد یا نه.

از طرفی محسن آذرباد دیگر بازیکن تیم مس قصد جدایی از جمع رفسنجانی ها 
یادی  را دارد، اما ظاهرا با درخواست او موافقت نشده و با توجه به اینکه بخش ز
یافت کرده نمی تواند به راحتی از تیم مس جدا شود.  از پول خود را طبق قرارداد در

این طور که به نظر می رسد او نیم فصل دوم نیز در این تیم باقی خواهد ماند. 

کت کت همچنان سا  سا
از آن مربی جنجالی و پرهیاهوی سال های گذشته لیگ برتر دیگر خبری نیست. 
کت الهامی مدتی است از جنجال فاصله گرفته و نکته قابل توجه در مورد  سا
او این است که با وجود فشارهای موجود در فصل جاری برای او و تیمش، این 
یافت کرده است. بااین حال فصل برای او و  مربی کمترین تذکر را از داوران در
مس رفسنجان خوب پیش نرفت. آنها در نیم فصل اول عملکرد بسیار ضعیفی 
داشته و برخلاف آنچه از تیم مس رفسنجان توقع می رفت هرگز نتوانست نتایج 

مورد نظر را کسب کنند. 
الهامی حتی یکی، دو باری استعفا داد اما با استعفایش موافقت نشد. درنهایت 
اما کار به جایی رسید که مدیران مس منتظر استعفای او بودند ولی این مربی 
اســـتعفا نمی داد. به نظر می رســـد او و مدیران باشگاه مس رفسنجان با هم لج 
کرده اند. آنها منتظر اســـتعفای الهامی هســـتند و او منتظر اســـت تا اخراجش 
کنند. بد نیست بدانید در سکوت خبری باشگاه مس اتفاقات تازه ای درحال 
کت  رخ دادن اســـت. درحالی که از محرم نویدکیا به عنوان جانشـــین جدی سا
الهامی نام برده می شود اما هنوز جدایی الهامی قطعی نشده است. این طور که 
ما شنیدیم مدیران باشگاه مس در پایان هفته گذشته جلساتی را با او برگزار و در 
مورد ادامه همکاری یا قطع همکاری با این مربی گفت وگو کرده اند. درصورتی که 
آنها بتوانند با این مربی به توافق برســـند و به شـــکل دوســـتانه قراردادش را فسخ 
کنند با مربی دیگری توافق خواهند کرد و در غیر این صورت حاضر به اخراج 

او نبوده و به همین شکل به کار خود ادامه می دهند. 
- که با مدیران بالادست خود داشتند- کسب  درواقع مسی ها طی جلسات اخیر
تکلیف کرده و به همین دلیل با الهامی مذاکره می کنند. مسی ها درنظر دارند 
با کمترین هزینه این مربی را برکنار و مربی دیگری را جایگزین کنند. از طرفی 
الهامی که تصور می کرد با قبول مسئولیت تیم مس اتفاق مثبتی برایش افتاده، 
از اینکه شرایط مالی سختی را با این تیم سپری می کند بسیار معترض است. 
رابطه او با مدیران این باشگاه طی فصل جاری هرگز دوستانه نشد و به همین 
دلیـــل الهامـــی بـــه این راحتی حاضـــر به توافق و گذشـــتن از حق و حقوق خود 
نیست. این طور که از باشگاه مس شنیدیم، تکلیف سرمربی، پنجره بسته نقل 
یکنان از موارد مورد بررســـی آنها بوده و تا دو روز  و انتقالات و جدایی برخی باز
آینده تکلیف همه آنها را مشـــخص می کنند و تا آخر هفته این تیم به جریان 

اصلی خود بازمی گردد. 

حمید استیلی در گفت وگو با »فرهیختگان«: نباید فلسطین را دست کم بگیریم

حتی مقابل ژاپن هم شانس برد داریم
 اگر از سد کره بگذریم می توانیم فینالیست شویم                          با همدلی موفق می شویم، چه کسی فکر می کرد مراکش چهارم جام جهانی شود

تکلیف مس تا 2 روز دیگر مشخص می شود

کره با الهامی برای جدایی مذا
خدابنده لو رضایت مدیران را برای جدایی جلب می کند؛ یک قدم تا پرسپولیس بدون یحیی
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